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محمدجواد ظريف روز گذشته از اجراي محتمل گام 
سوم كاهش تعهدات برجامي توسط طرف ايراني 
س�خن به ميان آورد و علت آن را اجرايی نشدن 
تعهدات بر زمين مانده طرف اروپايي عنوان كرد. 
طرف ايراني در حالي تاكنون دو گام از كاهش تعهدات 
جمهوري اسلامي ايران مندرج در برجام را پشت سر 
گذاشته كه هيچ تغيير محسوسي در رويكرد طرف 
غربي بللراي تأمين منافع جمهوري اسلللامي ايران 
صورت نگرفته است به طوري كه نه امريكا به برجام 
بازگشته و افزايش تحريم ها و تهديدهاي ضدايراني 
را متوقف كرده و نه اروپا تعهدات ده گانه پيوست دوم 
برجام را اجرايي كرده است، مضاف بر اينكه اروپايي ها 
اجرايي كردن اينستكس را هم 15ماه بعد از خروج 
دونالد ترامپ از برجام همچنان در حد يك شعار )كه 
البته تنها مي تواند منافع ضدايراني امريكا را تأمين 
كند( نگه داشته اند. از سوي ديگر برگزاري جلسات 
مشترك كميسيون مشترك نيز هيچ گرهي از معماي 
برجام باز نكرده و دستگاه سياست خارجه كشورمان 
كماكان در تلاش براي ايجاد تغييري هر چند ناچيز 
در رفتار اروپايي هاست؛ تلاشي كه تاكنون هيچ نتيجه 

اميدواركننده اي به همراه نداشته است. 
آنچه در اين ميان مي تواند ملال آور و حتي هزينه زا 
باشد آن است كه امريكا- اروپا اينگونه تصور كنند 
كه اجراي گام اول و دوم توسللط ايللران تنها براي 
اقناع مقطعللي افكار عمومي داخلللي ايران و زنده 
نگه داشللتن برجام به عنوان يك مدل و الگو براي 
پايان دادن به مناقشات في مابين ايران و غرب باشد، 
بر اساس همين تصور و تفكر است كه اروپايي ها بعد 
از اجرايی شدن گام هاي نخست و دوم تاكنون هيچ 
قدمي براي ساده ترين و دم دستي ترين منافع ايران 
مندرج در برجام برنداشته اند و همچنان به موضع 

گيري هاي كلي بسنده مي كنند. 
  گام سوم را  با قاطعيت برمي داريم 

ابوالفضل حسللن بيگي عضو كميسيون امنيت ملي 
و سياست خارجي مجلس شللوراي اسلامي درباره 
گام هاي تعيين  شللده ايران بللراي كاهش تعهدات 
برجامي، گفت: تصميمات لازم براي برداشت گام هاي 
بعدي در جهت كاهش تعهدات برجامي اتخاذ شده 

است و گام سوم نيز بهنگام عملياتي مي شود. 
عضو كميسلليون امنيللت  ملي مجلس بللر اجراي 
تعهللدات برجامي از سللوي اروپاييللان تأكيد كرد 
و افزود: بايد شللرايط فروش نفت و رفع مسللائل و 
مشللكلات بانكي و از سللوي ديگر كاهش و بي اثر 
كردن تحريم ها براي ايران محقق شود. حسن بيگي 
با تأكيللد بر اينكه نمي توانيم دسللت روي دسللت 
بگذاريم و منافع كشورمان را فدا كنيم، اضافه كرد: 
اگر در روابط بين الملل به خواسته و منافع ملي ما و 
قراردادهايي كه منعقد مي كنيم احترام گذاشتند، 
ما هم احترام مي گذاريم، در غير اين صورت اقدامات 
لازم را در راستاي منافع ملي انجام مي دهيم. عضو 
كميسلليون امنيت ملي مجلس با بيان اينكه ايران 

تاكنون هيچ اقللدام عملي از سللوي اروپايي ها در 
راستاي اجراي برجام مشاهده نكرده است، تأكيد 
كرد: ما ديگر معطل اروپايي ها نخواهيم ماند و كار 
خود را انجام خواهيم داد و مصمم به برداشتن گام 

سوم كاهش تعهدات برجامي هستيم. 
   سرنوشت برجام 

بعد از اجراي گام سوم مشخص مي شود 
همچنين محمد جمالي نوبندگاني عضو كميسيون 
امنيت و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي 
نيز درباره اجراي گام دوم كاهش تعهدات برجامي 
ايران در واكنش به عدم ايفللاي وظايف اروپايي ها 
به تعهداتشللان گفت: جمهوري اسلامي چند سال 
پيش مذاكره كللرد و از بسللياري از حقللوق خود 
از جمللله غني سللازي 20درصد گذشللت و اجازه 
بازرسي هاي بيشتر از حدود سللاير كشورها را داد، 
ضمن اينكه تعهداتي را انجام داديم و از حقوقي هم 
چشم پوشي كرديم. اين كار براي ايجاد فضاي بهتر 
سياسي و اقتصادي در سطح منطقه براي جمهوري 
اسلللامي و عرصه بين المللي بود كه اسم اين كارها 

روح برجام ناميده شد. 
وي افزود: متأسللفانه از همان ابتدا و حتي در دوران 
باراك اوباما، رئيس جمهور وقت امريكا و بعد از امضاي 
برجام شاهد يكسري تحريم ها به دلايل مختلف عليه 

شركت ها، بانك ها و افراد بوديم. 
عضو كميسلليون امنيللت مجلس اظهار داشللت: 

اروپايي ها به هيچ تعهدي در قبال ايران جامه عمل 
نپوشانده اند و فقط رفت و آمدهاي سياسي را زياد 
كرده اند و بر همين اساس سرمان را شلوغ كردند و 
هيچ خروجي ای از اين ديدارها به دست نيامد.  بعد 
از خروج ترامللپ و امريكا از برجام در ارديبهشللت 
97 كه هم اكنون 15ماه از آن مي گذرد، اروپايي ها 
تعهدات ده گانه اي را در ديدار ظريف با موگريني به 
نمايندگي از سه كشللور اروپايي دادند كه به هيچ 

كدام از آنها عمل نكردند. 
 SPV وي ادامه داد: كانال مالي ايران و اروپا موسوم به
از سوي آنها پيشنهاد شد كه با اين كار زمان جمهوري 
اسلامي ايران را سوزاند و در پايان هم گفتند شدني 
نيست و سپس اينسللتكس را مطرح كردند و عملًا 

تاكنون كاري هم در اين باره نشده است. 
عضو كميسيون امنيت مجلس اظهار داشت: تقسيم 
كاري صورت گرفته بين امريكا و اروپا در موضوع برجام 
عليه ايران كاملًا مشهود است چراكه امريكايي ها با 
حالت افراطي با ايران رفتار كردند و اروپايي ها با زبان 
خوش و لبخند، در نهايت هم كاري انجام نشللد و به 
 رغم خويشتنداري جمهوري اسلامي اما متأسفانه 
شاهد تحول مثبتي در اين زمينه نبوده ايم. برجام به 
معناي برنامه جامع اقدام مشترك است ولي عملًا به 
برنامه جامع اقدامات ايران تبديل شد كه اين موضوع 

براي جمهوري اسلامي آزاردهنده است. 
وي ادامه داد: جمهوري اسلامي در راستاي بندهاي 

26 و 36، كاهش تعهدات برجامي را در دستور كار 
خود قرار داد، البته تصور مي كنللم اروپايي ها فكر 
نمي كردند جمهوري اسلامي اين اقدامات را انجام 
دهد، اما بعد از اعلام رسللمي آن را باور كرده و بعد 
از مشاهده امور لحن خود را تغيير دادند و مواضع 
تندي را اتخاذ كردند و كشللتي جمهوري اسلامي 
توسط انگليسللي ها توقيف شللد كه البته در اراده 
ايران تاثير                                                                                                      ي نخواهد داشت. عضو كميسيون امنيت 
مجلس اظهار داشللت: سللفر وزير خارجه آلمان و 
فرسللتاده مكرون رئيس جمهور فرانسه به تهران 

براي وقت كشي بود. 
    اروپايي ها هيچ كاره اند

جمالي نوبندگاني تصريح كرد: اروپايي ها به صراحت 
مي گويند ما در برابر امريللكا هيچ كاري نمي توانيم 
انجام دهيم. وي درباره اعزام ناو انگليسللي به خليج 
فارس گفت: ما بللا اقدامات آنها مشللكلي نداريم و 
تجارب هم نشان داده كه اقدامات شان براي ما مهم 
نيست، البته توان نظامي امريكايي ها خيلي قوي تر 
از انگليسي هاست، اما ما پهپاد فوق سري و پيشرفته 
آنها را با يك موشللك ايراني در ارتفاع 51هزار پايي 
مورد اصابت قرار داديم. ما كاري به تهديدات طرف 
غربي نداريم و بر همين اساس هم گام دوم را محكم و 
قاطعانه برداشتيم و بر همين اساس سقف غني سازي 
از سوي تهران رعايت نخواهد شد و مسئله رآكتور 
آب اراك هم توسط جمهوري اسلامي ايران پيگيري 

مي شللود. گام هاي بعللدي جمهوري اسلللامي در 
كاهش تعهدات برجامي بسيار سرنوشت ساز است 
و اگر اروپايي ها و امريكايي ها بلله برجام بازنگردند 
و تعهداتشللان را انجام ندهند، عملًا برجامي وجود 

نخواهد داشت. 
    اخطار برجامي ايران جدی است 

محمدابراهيم رضايي رئيس كميته هسته اي مجلس 
هم درباره گام هاي تعيين شللده جمهوري اسلامي 
ايران در پايان مهلت تعيين شللده به اروپايي ها در 
قبال برجام، گفت: تصميمات لازم براي برداشللت 
گام هاي بعدي در جهت كاهللش تعهدات برجامي 

اتخاذ شده است. 
وي افزود: مسللئولان كشللور با كاهللش تعهدات 
برجامي، در برابر خروج يكجانبه امريكا از برجام يك 
تصميم ملي اتخاذ كرده اند و گام بعدي نيز بهنگام 
عملياتي مي شود. رئيس كميته هسته اي مجلس 
با تأكيد براينكه مسللئوليت هملله عواقب كاهش 
تعهدات برجامي ايران به عهده كشللورهايي است 
كه آغازگر بدعهدي در اجراي مفاد برجام بوده اند، 
اضافه كرد: اروپايي ها بايد مطمئن باشند ايران در 
اخطاري كه به آنها درباره كاهش تعهدات برجامي 

داده، جدي است. 
رضايي با تأكيد بر اينكه اگر طرف هاي باقي مانده در 
برجام براي نجات اين معاهده  بين المللي گام جدي 
برندارند، ايران گام هاي بعدي خود را برمي دارد، اظهار 
داشللت: اين فرصتي كه به طرف هاي برجامي داده 
شده قطعاً قابل تمديد نخواهد بود و ما گام هاي بعدي 
را برخواهيم داشت. وي خاطرنشللان كرد: برخي از 
مسئولان اروپايي به ايران توصيه مي كنند همچنان به 
تعهدات برجامي خود عمل كند، اما خودشان تلاشي 
براي نجات برجام انجام نمي دهنللد. نماينده مردم 
خمين در مجلس تصريح كرد: قرار بر اين نيست كه 
ما به تعهدات خود عمل كنيم و آنها بدعهدي كنند، به 
همين دليل است كه ايران اصرار دارد گام هاي عملي 

را در جهت كاهش تعهدات برجامي بردارد. 
رضايي بللا بيان اينكلله ايران بيش از يك سللال به 
طرف هاي باقللي مانللده در برجام فرصللت داد تا 
اقدامات عملي خود را براي جبران نبود امريكا آغاز 
كنند، اما خروجي آن چيزي جز چند بيانيه سياسي 
نبود، گفت: اروپللا بايد بداند اجرا نشللدن تعهدات 
برجامي اش حتي با وجود فشللار امريكا پذيرفتني 
نيست، اروپا بايد به  طور كامل به تعهدات برجامي 
خود عمل كند و در چنين شرايطي ما نيز متناسب 

با اجراي تعهدات آنها اقدام خواهيم كرد. 
   بايد اثبات كرد گام سوم تبليغاتی نيست

آنچه بايد در مواضع و رويكرد دسللتگاه سياسللت 
خارجی مللورد توجلله قللرار بگيرد آن اسللت كه 
اروپايی ها به اين نتيجه برسللند كه گام سوم ايران 
صرفا جنبه تبليغاتی نللدارد و تنها در جهت تامين 
منافع بللر زمين مانده ايللران در برجام اسللت كه 

همچنان مورد بی توجهی غربی هاست.

اهميت رويکرد دستگاه ديپلماسی در اجرای گام سوم تعديل تعهدات برجامی

گامسومکاهشتعهدات،بازگشتپذیریایرانرادشوارمیکند

   گزارش

توصيهامنيتيرهبرانقلاب
بهقاليبافچهبود؟

محم�د باق�ر قاليب�اف گف�ت ك�ه توصي�ه 
امنيت�ي رهب�ر انق�اب در زمان مس�ئوليتم 
در ناج�ا هي�چ گاه از ذهنم پاك نخواهد ش�د. 
به گزارش فللارس، محمدباقر قاليبللاف كه براي 
حضور در يادواره شهداي نيروي انتظامي استان 
فارس در شلليراز حضللور يافته بود، در حاشلليه 
سللخنراني خود، گذري به زمان مسئوليتش در 

سمت فرملانلدهي ناجلا زد و توصيه اي كه رهبلر انقلاب در مورد امنيت به وي 
در آن مقطلع زماني كلرده بودند. 

فرمانده اسللبق ناجا در خصوص موضوع مذكور اظهار داشت: تعبير دقيقی كه 
رهبر انقلاب از موضوع امنيت داشتند، موجب مي شود كه انسان قدر زندگي در 

يك نظام ولايي را بيشتر درك كند. 
قاليباف توصيه رهبري به وي در مورد برقراري امنيت را اين گونه برشمرد: در 
جلسه اي كه در اوايل فرماندهي ناجا خدمت رهبر انقلاب رسيده بوديم، ايشان 
بنده را كنار كشيدند و گفتند: امنيت براي مردم به سان خورشيدي است كه 
صبحگاهان بر همه بندگان طلللوع مي كند؛ چه بر آنهايي كه تا سللحرگاهان 
مشغول عبادت پروردگار بوده، چه بر آنهايي كه خدايي ناكرده در معصيت خدا، 

شب را به صبح رسانده اند. 
الان هم شما در نيروي انتظامي بايد شبيه خورشيد بوده و امنيت را براي همه 
به طور مساوي ايجاد كنيد، بدون آنكه به سلايق و گرايش افراد توجه كنيد كه 
چه ديني يا چه مذهبي و مرامي دارند الا آن قليل افرادي كه بر اسللاس قانون 

مجرم بوده و بايد با آنها طبق قانون برخورد كرد. 
در اجراي قانون نيز دقت كنيد. اگر در خانواده اي پدري خطا كرده به  گونه اي 
عمل نكنيد كه سايه خطاي پدر بر فرزندش سنگيني كند چراكه فرزند وي كه 

گناهي نكرده كه بايد سرشكسته شود.

   كنايه سنگين مهاجراني به امريکايي ها درباره تحريم ظريف
عطاءالله مهاجراني وزير ارشاد دولت اصلاحات در صفحه توئيتر 
خود به تحريم ظريف از سللوي امريكا واكنش نشان داد. وي 
نوشللت: جان بولتون در مصاحبه با فاكس نيوز گفته اسللت، 
ظريف مشروعيت سخنگويي ايران را ندارد. بديهي است كه جان بولتن معناي 
مشروعيت را نمي داند. لابد محمدرضا شاه كه با كودتاي امريكايي به حكومت 
برگشت و با فرمان امريكا از ايران رفت، مشللروعيت داشت. پيداست بولتون و 

ترامپ هنوز در هواي سابقند. 
....................................................................................................................

   واكنش اينستاگرامي ظريف به تحريم: افتخار است
محمدجواد ظريف وزير امور خارجه كه در يك برنامه خيريه 
به نفع سيل زدگان حضور يافته بود در صفحه اينستاگرامش 
نوشت: از محبت هاي شما مردم دوست داشتني و بزرگوار يك 

دنيا ممنونم، بابت همه محبت ها و پيام هاي زيباي تان. 
وي افزود: حضور غيررسمي همسرم و من در مراسم مؤسسه »سروش مولانا« 
براي كمك به عزيزان سيل زده و محبت غافلگيركننده برادر عزيزم دكتر حناچي 
و برگزاركنندگان محترم. ظريف بيان كرد: باز هم سپاس كه تحريم شدن به جرم 

دفاع از مردم دلاور ايران براي من بزرگ ترين افتخار است. 
....................................................................................................................

   خاطره رهبر انقاب از اولين ديدارشان با امام)ره( 
پس از واقعه ترور

 11مردادماه و سالروز تنفيذ شهيد رجايي به رياست جمهوري توسط حضرت 
امام خميني)ره( است، به همين مناسبت صفحه اينستاگرامي »تاريخ ايران و 
جهان« خاطره  شنيدني رهبرانقلاب از اولين ديدارشان با امام)ره( پس از واقعه 
ترور در اين مراسم را منتشللر كرد كه در ادامه مي خوانيد: دلم برای امام تنگ 
شللده  بود. ما، همراه با دكتر »فاضل« و دكتر »ميلانی« اينجا آمديم و امام را 
زيارت كرديم. اولين روزی بود كه من عصا دسللتم گرفتم. آمديم توی اتاق و 
امام نبودند. من همين طور، متحيّر ايستاده بودم كه يك وقت امام وارد شدند 
و با خنده جلو آمدنللد. گفتند: »اتفاقاً من الان به فكر تللو بودم. با خودم گفتم 
همه اينجا جمع شللده اند، جای فلانی خالی اسللت.« خيلی خوشحال شدم و 
دستشان را بوسيدم. بعد اصرار كردند: »اين جا، روی اين صندلی بنشين.« من، 

نمی نشستم. به  نظرم آن قدر اصرار كردند تا من نشستم. 
....................................................................................................................

   تحريم ظريف، تاش براي مذاكره 
محمد ايماني تحليلگر مسائل سياسي و فعال رسانه اي در كانال 
تلگرامي خود نوشت: درباره تحريم وزير امور خارجه كشورمان 
از سللوي دولت امريكا چه قضاوتي بايد كرد؟ تحريم، نشللانه 
خصومت است، ولو به اشكال مختلف اعمال شود. فرق ترامپ با 

اوباما و دولت هاي اروپايي اين است كه »رو« بازي مي كند. 
ترامپ، برجام را امضا نكرده بود و تعهد دولت امريكا را زير پا گذاشللت. اما آيا 
اوباما كه مشوّق و باني برجام بود، كم عهدشكني كرد؟ آيا تحريم هاي ويزايي 
عليه شهروندان 38كشور در صورت سفر به ايران، در دولت اوباما تصويب و اجرا 
نشد؟ آيا تحريم هاي گسترده موسوم به فلج كننده، آيسا و كاتسا و قبيل آن كه 
به شكل زنجيره اي تمديد يا تصويب و اجرا شدند، يادگاري دوره اوباما نيستند؟ 
آيا همين تحريم ها موجب نشد اغلب سللرمايه گذاران خارجي، از همكاري با 

ايران منصرف شوند؟
نبايد با بزرگنمايي عداوت هاي دولت ترامپ، نسخه اعتماد دوباره به تروئيكاي 
اروپايي را پيچيد يا با آرزو انديشللي و گفتن اينكه يك سال ديگر صبر كنيم 
شايد دموكرات ها در امريكا سر كار آمدند، انجام يك طرفه تعهدات برجامي 
را توجيه كرد. نبايد اروپا و امريكا را براي عهدشكني مضاعف، حريص تر كرد. 
اين خطا - يا خيانتي- راهبللردي خواهد بود كه كسللاني بخواهند از رفتار 
تحريمي ترامپ و پمپئو، مذاكره دوباره بر سللر برجام فعلللي يا برجام هاي 

جديد را نتيجه بگيرند. 
چه بسللا يك هدف دولت ترامپ از تحريم هاي ديپلماتيللك، تحريك به تداوم 
مذاكراتي از همان جنس باشد كه او مي گويد: »توافق موجود بايد تكميل شود 
و ضمن دائمي شدن تعهدات و محدوديت هاي ايران، به ساير ابعاد قدرت و نفوذ 

جمهوري اسلامي هم توسعه يابد.« 
يك نكته مهم ديگر، دلالي و واسللطه گري دولت فرانسه ميان ما و امريكاست. 
دولت ترامپ هر چند فرانسه را واسطه كرد اما خود، هرگز اين مسير را به رسميت 

نشناخت تا دولت آقاي روحاني مجبور به دادن امتياز بيشتر شود. 
فرانسه اعلام مي كرد كه مي خواهد در ازاي قانع كردن امريكا به تعليق تحريم ها، 
ايران را به دائمي كردن تعهدات موقتي برجام )از جمله بند موسللوم به غروب 

آفتاب و نظارت هاي هسته اي منطبق با پروتكل الحاق( مجاب كند. 
اين البته، ايجاد تعهدات جديد براي ايران و نقض برجام اسللت. اكنون كه 
دولت امريكا رسماً آقاي ظريف را تحريم كرده، ادعاي ميانجيگري فرانسه 
هم سالبه به انتفاي موضوع است. وقتي امريكا وزير خارجه ايران را تحريم 
مي كند، در واقع زير هر نوع مذاكره و ميانجيگري زده است. اما يك احتمال 
ديگر هم هسللت؛ امريكا از ايللن طريق مي خواهد طللرف ايراني، از موضع 
پايين تر، همه اين عهدشكني ها را به جان بخرد و با اين وجود، آماده مذاكره 
به مفهوم شنيدن ديكته غرب در قالب بازي پليس بد و پليس خوب ميان 

امريكا و اروپا شود. 
آقاي ظريف اكنون هدف تحريم هاي خصمانه دشمن است و بي ترديد بايد از 
وزير خارجه، حمايت جانانه كرد. در عين حال، او بايد قاطع تر از گذشته بر خط 
قرمزهاي توافق موجود پافشاري كند و حتي يك سللانتيمتر هم كوتاه نيايد، 
وگرنه در بازي مار و پله حريفي گرفتار خواهد شد كه مي خواهد تعهد قبلي خود 
را ابزار باج خواهي جديد قرار دهد. هللر نوع مذاكره اي كه براي عبور از برجام و 
افزايش تعهدات يا اجراي يك طرفه تعهدات بدون لغو تحريم هاي مالي و بانكي 

و نفتي باشد، خودزني است. «

عضو فراكس�يون اميد مجلس مي گويد از آنج�ا كه ارائه 
گزارش دول�ت به مجل�س قانون ش�ده اس�ت، حتي اگر 
قب�ول ه�م نداش�ته باش�يم، بهت�ر اس�ت انجام ش�ود. 
علي مطهري عضو كميسيون فرهنگي مجلس در گفت وگو با 
خانه ملت، با اشاره به نامه رئيس جمهور به رهبري براي ارجاع 
اين قانون به شللوراي حل اختلاف قوا، گفت: رئيس جمهور 
ملي گويد قلانوني كلله مجلس تصويب كللرده خلاف قانون 
اساسللي اسللت، چون مجللس هر سللال ملي خواهلد رأي 
اعتملاد را تجلديد كند، اين در حاللي اسللت اين قلانون به 

تأييد شلوراي نگهبان رسيلده است. 

نماينده مردم تهران، ري، شللميرانات، اسلامشهر و پرديس 
در مجلس دهم شللوراي اسلللامي اظهار داشللت: ارجاع به 
شللوراي حل اختلاف قوا سللابقه دارد مخصوصاً زمان دولت 
آقاي احمدي نژاد خيلي از اين موارد به شوراي حل اختلاف 

ارجاع داده مي شد. 
مطهري در ادامه با اشللاره به علت عدم اجللراي اين موضوع 
از سوي دولت آقاي روحاني، بيان داشللت: اجراي اين قانون 
مقداري براي دولت سخت و وقت گير است، لذا منجر به ارسال 
نامه به رهبري و ارجاع به شوراي حل اختلاف قوا شده است. از 
آنجا كه ارائه گزارش دولت به مجلس قانون شده است، حتي 

اگر قبول هم نداشته باشيم بهتر 
است انجام شود. 

عضو كميسيون فرهنگي مجلس 
در اين باره كه گفته مي شود چون 
سال آخر مجلس است دولت زير 
بار ارائه گزارش عملكرد نمي رود، 
گفت: چنيللن موضوعي مطرح 

نيست، دولت به طور كلي اين قانون را قبول ندارد. 
زماني كه اين موضوع در شوراي نگهبان بررسي مي شد دولت 
مي توانست درباره آن نظر دهد، شايد تلاش خود را كرده اند اما 

شورا نظر مخالف آنها را قبول نكرده است. 
گفتني است طبق ماده 235 آيين نامه داخلي مجلس 
رئيس جمهور و هللر يللك از وزرا موظف هسللتند در 
مردادماه هر سال براساس برنامه هاي ارائه شده در زمان 
تشللكيل دولت و أخذ رأي اعتماد وزرا، اسناد و قوانين 
بالادستي و شللاخص هاي عملكردي متناسب با حوزه 
وظايف خود كه هيئت رئيسلله مجلس تعيين مي كند، 
گزارش عملكرد سال گذشته و برنامه سال آينده خود را 
به صورت كمي و مقايسه اي به مجلس شوراي اسلامي 

تقديم كنند.

علي مطهري:

دولت قانون ارائه گزارش عملكرد به مجلس در مرداد هر سال را اجرا كند

مجلس

رئيس فراكسيون ايثارگران مجلس:
 بازنشستگان بنياد شهيد 
پست خود را ترك نكرده اند

در بنياد شهيد و امور ايثارگران بازنشستگان زيادي وجود 
دارند كه به بهانه هاي مختلف از سمت خود كنار نرفته اند. 
حجت الاسلام حسللن نوروزي، رئيس فراكسيون ايثارگران 
مجلس در گفت وگو با مهر، با انتقاد از نحوه اجراي قانون منع 
به كارگيري بازنشسللتگان، گفت: مجلس شللوراي اسلامي 
قانون منع به كارگيري بازنشسللتگان را تصويب كرد و هيچ 
گونه اسللتثنايي در اين باره وجود ندارد و همه بازنشستگان 

بايد پست هاي خود را ترك كنند اما اين قانون به طور كامل اجرا نمي شود. 
وي افزود: متأسفانه خبرهايي داريم مبني بر اينكه برخي از بازنشستگان به ظاهر پست هاي خود را 
ترك مي كنند اما تحت عناوين و سمت هاي ديگري مجدداً بر سر كار خود مي مانند كه اين دور زدن 
قانون است و معنا ندارد كه بازنشستگان در سمت هاي ديگري به كار گرفته شوند. رئيس فراكسيون 
ايثارگران مجلس با اشاره به اينكه متأسفانه در بنياد شهيد و امور ايثارگران بازنشستگان زيادي 
وجود دارند كه از سمت خود كنار نرفته اند، گفت: بعضاً اين افراد به بهانه هايي چون عدم دريافت 
سنوات شان از سمت خود كناره گيري نمي كنند در حالي كه دريافت نكردن سنوات، توجيه قابل 
قبولي براي ادامه فعاليت بازنشستگان نيست. وي بيان كرد: همچنين برخي از مسئولان به بنياد 
شهيد و امور ايثارگران براي افزايش درصد جانبازي خود فشار مي آورند كه اين مسئله هم به هيچ 
وجه پذيرفتني نيست و قطعاً مجلس شوراي اسلامي از ابزارهاي نظارتي خود استفاده و با متخلفان 
برخورد جدي مي كند. وی با انتقاد از عملكرد دولت به علت اجراي ناقص قانون منع به كارگيري 
بازنشستگان، تصريح كرد: قانون منع به كارگيري بازنشستگان به اندازه كافي بازدارنده است اما 

دولت با اينكه ادعاي قانون گرايي دارد، نسبت به اجراي دقيق اين قانون كوتاهي مي كند.

در تمام كشور هاي دنيا پرداخت حقوق شفاف است، 
قرار بود دولت س�امانه ش�فافيت حقوق و مزاياي 
مسئولان را راه اندازي كند كه متأسفانه تاكنون اين 

امر عملياتي نشده است. 
محمدعلللي پورمختللار نماينللده مللردم كبودرآهنگ 
در مجلس شللوراي اسلللامي در گفت وگو با تسللنيم، با 
بيان اينكه طبق گزارش هاي رسلليده برخي از مديران 
دسللتگاه هاي اجرايي حقوق هاي نجومللي دريافت كرده اند، گفت: دسللت اندازي به 

بيت المال و دريافت حقوق هاي نامتعارف قطعاً مبناي قانوني ندارد. 
وي با بيان اينكه طبق ماده 29 برنامه ششم توسعه كل كشور بايد شفاف سازي در نظام 
پرداخت كشور ايجاد شود، افزود: در تمام كشور هاي دنيا پرداخت حقوق شفاف است، 
قرار بود دولت سامانه شفافيت حقوق و مزاياي مسئولان را راه اندازي كند كه متأسفانه 
تا كنون اين امر عملياتي نشده است. نماينده مردم كبودرآهنگ در مجلس يادآور شد: 
طبق تبصره ماده 29 برنامه ششم توسعه كل كشور اگر مسئولي از ارائه اطلاعات خود در 
سامانه مذكور ممانعت كند اين اقدام استنكاف از قانون محسوب می شود و مجازات هايي 
در بردارد. اميدواريم اين سامانه هر چه سريع تر عملياتي شود تا اگر مواردي از استنكاف 
از قانون و تخلف وجود داشت به دستگاه قضا معرفي گردد تا مجازات لازم اعمال شود. 
پورمختار تأكيد كرد: طبق ماده 234 آيين نامه داخلي قوه مقننه نمايندگان مي توانند 
عدم رعايت قانون از سوي مسئولان در اين زمينه را به جلسه علني بفرستند و در صورت 

رأي آوري به قوه قضائيه ارسال گردد تا خارج از نوبت رسيدگي شود.

نماينده مردم بهار و كبودرآهنگ:

دولت سامانه شفافيت حقوق و مزايا را 
عملياتي نمي كند

يکي از اعضاي تحقي�ق و تفحص از مجلس مدعي 
شد كه علي لاريجاني رئيس مجلس مخالف ادامه 
روند قانوني تفحص از پارلمان بوده و آن را متوقف 

كرده است. 
حسن كامران يكي از طراحان تحقيق و تفحص از مجلس 
شوراي اسلامي در گفت وگو با تسنيم با انتقاد از توقف اين 
تحقيق و تفحص در مجلس، گفت: طرح تحقيق و تفحص 
از مجلس را بيش از يك سال است كه به كميسيون برنامه و بودجه ارائه كرده ايم كه يا 
بايد رد يا تأييد شود، اما فعلا بدون هيچ پاسخي، آن را متوقف كرده اند.  نماينده مردم 
اصفهان در مجلس اضافه كرد: ما در تحقيق و تفحص از مجلس نمي خواهيم مچ گيري 
كنيم، اما ديواركشي هايي كه در اطراف مجلس انجام شده، خارج از مناقصه است و بايد 
در تحقيق و تفحص مورد بررسي قرار گيرد. كامران با تأكيد بر اينكه هزينه هاي گزاف 
و اسراف هايي در ساخت سرويس بهداشللتي و حتي اتاق هاي نمايندگان در مجلس 
صورت گرفته كه بايد مورد بررسللي قرار گيرد، گفت: در تحقيق و تفحص از مجلس 

خواستار شفافيت صورت هاي مالي و نحوه هزينه كردها از بيت المال هستيم. 
موضوعاتي مانند نحوه امور استخدامي و همچنين سفرهاي خارجي نمايندگان از ديگر 
محور هاي تفحص از پارلمان است.  يكي از طراحان تحقيق و تفحص از مجلس تأكيد 
كرد: طبق پيگيري هايي كه براي ادامه روند تحقيق و تفحص از مجلس داشللته ايم، 
به اين نتيجه رسلليده ايم كه آقاي لاريجاني رئيس مجلس مخالف ادامه روند قانوني 

تفحص از پارلمان بوده و آن را متوقف كرده است.

حسن كامران:

 لاريجاني طرح تفحص از مجلس را 
متوقف كرده است

   چهره ها


